
Výhodné půjčky pro studenty

Compiled 28.6.2014 22:22:17 by Document Globe ®   1

Výhodné půjčky pro studenty

27.5.2010, 08:50, pořad: Ranní interview

Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Vysokoškoláci by si mohli brzy výhodněji půjčovat a spořit na své vzdělání. Ministerstvo školství připravilo návrh finanční
podpory studentů, který by v pondělí měla projednat vláda. Jak konkrétně pomoc bude vypadat, tak na to se ptám Petra
Matějů, vedoucího expertního týmu, který finanční pomoc pro studenty na ministerstvu připravoval. Dobrý den. Pane
Matějů, jak by finanční podpora pro studenty měla vypadat podle vás v praxi?

Petr MATĚJŮ, vedoucí expertního týmu, ministerstvo školství
--------------------
Říkáte-li v praxi, asi chcete slyšet, jak by to vypadalo z pohledu studenta. To je velmi jednoduché. Nebo my chceme,
aby to bylo velmi jednoduché a pro studenta velmi komfortní, předně student, který se zapíše na vysokou školu, bude
fakticky automaticky zaregistrován do systému finanční pomoci studentů u instituce, která se bude pravděpodobně
jmenovat Centrum pro správu finanční pomoci studentům. Takže odpadne složité pobíhání po úřadech a tak dále.
To prostě z studenta provede ten systém. Z tohoto systému, pokud bude řádně studovat, bude pravidelně dostávat
takzvaný základní studijní grant, tu přímou sociální podporu, která mu bude náležet právě z titulu toho, že studuje.
Tento základní studijní grant vznikne proměnou určitých dnes velmi roztříštěných podpor v jednu, ale to teď asi není
podstatné. Díváme se na to z hlediska studenta. Dále půjde-li o studenta, který bude pocházet z rodiny s nízkými
příjmy, který bude potřebovat určitou zvýšenou podporu, tak opět systém na základě údajů, které bude mít o té výchozí
rodině, bude studentovi pravidelně vyplácet takzvaný doplňkový studijní grant nebo to bude více doplňkových studijních
grantů, které budou právě reagovat na to,že to je student, který potřebuje větší pomoc. Mimochodem v tomto režimu
budou podporováni i studenti s různými typy handicapů. To samozřejmě stále ještě nebude stačit na to, aby student
mohl studovat, řekněme, komfortněji, než je tomu dnes. To znamená, počítáme s tím, že zavedeme systém spoření
na vzdělání,který umožní, aby student, který vstoupí do systému terciálního vzdělávání bude mít už naspořeno díky
rodičům, kteří ho samozřejmě s určitou motivací v podobě podpory státu naspořili, začne čerpat úspory, které na
to studium má připravené. Toho opět postaví do řekněme mnohem výhodnější pozice než dnes, protože bude-li mít
naspořeno, nebude nucen si brát půjčku. Víme, že studenti se trochu bojí půjček. A já se jim nedivím, protože ty současné
půjčky nejsou úplně ideální. A teď jsme u toho podstatného, to znamená, ani tomu ještě nebude stačit. A byl by opět asi
dost závislý na svých rodičích, což dnes víme, že je velký problém. V tu chvíli student bude žádat o půjčku. Opět se obrátí
na to centrum, když chceme, aby to bylo všechno administrováno z jednoho místa, a tam požádá o poskytnutí půjčky. To
centrum naváže vztah s bankou, kde ten studen bude mít svoje konto. Uzavře se studentem smlouvu o poskytnutí půjčky
a o splácení případně vymáhání dluhu v budoucnosti a student bude dostávat na své konto u příslušné banky, která
se navíc bude muset zavázat k tomu, že mu bude poskytovat finanční poradenství a bude čerpat půjčku, která bude
samozřejmě určitým způsobem omezena, aby se nezadlužil příliš. Takže to je to nejpodstatnější, co jste asi chtěli slyšet.

Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Děkujeme za obsáhlé vysvětlení. Dá se předpokládat, že studenti to samozřejmě přijmou s nadšením. Ale jak se k tomu
postaví zástupci vysokých škol? Někteří rektoři si stěžují, že neměli možnost se s navrhovanou finanční pomocí studentů
nějak podrobně seznámit. Podle nich by to proto vláda v pondělí také neměla projednávat.

Petr MATĚJŮ, vedoucí expertního týmu, ministerstvo školství
--------------------
My jsme byli v takzvaném klasickém vnějším připomínkovém řízení. Všechna ministerstva se vyjádřila, která se chtěla
vyjádřit, taktéž Česká konference rektorů, rada vysokých škol a dokonce i řada rektorů. Dostali jsme mnoho připomínek,
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ale žádná z nich nebyla tak kritická, že bychom z toho usoudili, že systém je špatný. Pouze jedna vysoká škola poslala
velmi takové zamítavé stanovisko k celému systému, to byla Karlova univerzita. Nicméně ty její připomínky za prvé přišly
pozdě a za druhé nebyly formulovány tak, aby se na ně dalo prostě reagovat. My jsme slíbili Karlově univerzitě, že s ní
vstoupíme v kontakt a jejího zástupce přijmeme do té pracovní skupiny a budeme s nima o tom jednat, ale pokud jde o
studenty, tak víme velmi dobře z diskusí, které s nimi vedeme, z facebooku, kde s nimi diskutujeme a i z internetových
stránek, že ten systém opravdu vítají a že vlastně to je poprvé, kdy se někdo vážně zabývá jejich finanční situací, která
se začala velmi zhoršovat.

Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Pan Petr Matějů, vedoucí expertního týmu, který připravoval návrh spoření a půjček pro studenty, vysokoškoláky, byl
teď hostem Ranního interview. Děkujeme a na slyšenou.

Petr MATĚJŮ, vedoucího expertního týmu, ministerstvo školství
--------------------
Na shledanou.


